

Министерство науки и высшего образования
Российской Федерации
Государственная публичная научно-техническая
библиотека России

НАУЧНЫЕ И ТЕХНИЧЕСКИЕ БИБЛИОТЕКИ

Nauchnye i tekhnicheskie biblioteki

Рецензируемый научно-практический журнал
Основан в 1961 г.
Выходит 12 раз в год
№ 1, 2025

Ministry of Science and Higher Education
of the Russian Federation
Russian National Public Library
for Science and Technology

SCIENTIFIC AND TECHNICAL LIBRARIES

Monthly peer-reviewed scientific and practical journal
Published since 1961
№ 1, 2025

Москва, 2025

СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОРИЯ БИБЛИОТЕЧНОГО ДЕЛА

Юдина И. Г. Зарождение и развитие государственного регулирования популяризации науки в России. (Часть 1) 15

НАУКОМЕТРИЯ. БИБЛИОМЕТРИЯ

Печников А. А. Исследование тематических сообществ графа соавторства российских математиков..... 33

ИНФОРМАЦИОННО-ПОИСКОВЫЕ ЯЗЫКИ

Селиванова И. В., Блинов П. Ю., Малышева А. В., Косяков Д. В.
Классификация научных исследований целей устойчивого развития ООН: проблемы, подходы и перспективы использования генеративного искусственного интеллекта 56

СОВРЕМЕННОЕ СОСТОЯНИЕ И СТРАТЕГИИ РАЗВИТИЯ БИБЛИОТЕЧНОГО ДЕЛА

Бычкова Е. Ф., Климова М. А. Зелёные библиотеки в электронном пространстве: концептуализация понятий и направления исследований. (Часть 2. Практика) 79

СОВРЕМЕННЫЕ ИНФОРМАЦИОННЫЕ ТЕХНОЛОГИИ

Стукалова А. А. Проблемы полноты и корректности ввода метаданных в репозиториях российских образовательных организаций 98

ИСКУССТВЕННЫЙ ИНТЕЛЛЕКТ В БИБЛИОТЕЧНОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ

Митрошин И. А. Применение возможностей искусственного интеллекта в информационно-библиотечной деятельности.....120

ТЕХНОЛОГИИ ДИСТАНЦИОННОГО ОБУЧЕНИЯ

Савич Л. Е., Мухаметшин Р. Р. Предпочтения обучающихся как критерий эффективности дистанционных образовательных технологий в непрерывном образовании библиотекарей.....135

БИБЛИОГРАФИИ. ОБЗОРЫ. РЕЦЕНЗИИ

Варганова Г. В., Брежнева В. В. Библиотечно-информационные исследования: методологические инновации. Рецензия на книгу В. П. Леонова «Архетипический образ библиотеки – самоорганизация – когнитом: комплексная программа библиотекведческих исследований». Санкт-Петербург : БАН, 2024. 61 с.....150

SCIENTIFIC AND TECHNICAL LIBRARIES

2025

№ 1

CONTENTS

LIBRARY HISTORY

Inna G. Yudina. Origins and development of the state regulation of science popularization in Russia. (Part 1)..... 15

SCIENTOMETRICS. BIBLIOMETRICS

Andrey A. Pechnikov. The study of thematic communities within the Russian mathematicians co-authorship graphs 33

INFORMATION RETRIEVAL LANGUAGES

Irina V. Selivanova, Pavel Y. Blinov, Alexandra V. Malysheva and Denis V. Kosyakov. Classifying the UN SDGs research: The problems, approaches and prospects for generative artificial intelligence..... 56

CURRENT STATE AND STRATEGIES FOR LIBRARIES

Elena F. Bychkova and Maria A. Klimova. The green libraries in digital environment: Conceptualization and study vectors. (Part 2. Practice)..... 79

MODERN INFORMATION TECHNOLOGIES

Anna A. Stukalova. On the completeness and correctness of input metadata in the repositories of Russian educational organizations 98

ARTIFICIAL INTELLIGENCE IN LIBRARIES

Ivan A. Mitroshin. Avenues for artificial intelligence in library and information services 120

DISTANCE LEARNING TECHNOLOGIES

Lyudmila E. Savich and Ramis R. Mukhametshin. The learners' preferences as a criterion of distance learning technology efficiency in the librarians' continuing education.....135

BIBLIOGRAPHIES. REVIEWS

Galina V. Barganova and Valentina V. Brezhneva. The library information studies. The review of the book by V. P. Leonov "The library's archetypal image-self-organization-cognitom: The integrated program of library studies" [In Russian]. St. Petersburg : Library of Academy of Sciences, 2024. 61 p.150